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دریچه

«آتابای» نیکی کریمی سوم آذرماه 
اکران می شود

فیلم سینمایی «آتابای» چهارشنبه سوم آذرماه  �
توسط مؤسسه پخش «بهمن سبز»، اکران خود را 

در سینماهای سراسر کشور آغاز می کند.
«آتابای» جدیدترین ساخته نیکی کریمی که در 
سی وهشتمین جشــنواره فیلم فجر نامزد سیمرغ 
پنج رشــته و فیلم برگزیده منتقدان ماهنامه فیلم 
شــده، به تازگی در اولین حضــور بین المللی خود 
در آسیاپاســیفیک به نمایش گذاشــته شد و هفته 
آینده در بخش مسابقه جشنواره کمبریج به رقابت 

می پردازد.
گروه بازیگران فیلم را هادی حجازی فر، ســحر 
دولتشاهی، جواد عزتی، دانیال نوروش، یوسفعلی 
دریــادل، مه لقا می نــوش، معصومــه ربانی نیا و 

میرمجید حسینی تشکیل می دهند.
داســتان فیلم دربــاره مردی میانســال به نام 
کاظم اســت که در روســتای پیرکندی شهرستان 
خــوی زندگی می کند. او که دانشــجوی معماری 
دانشــکده هنرهای زیبای دانشــگاه تهــران بوده، 
پس از یک شکســت عاطفی از دانشــگاه انصراف 
داده و به زادگاه خودش برگشته  است. خواهرش 
در جوانــی خودســوزی کرده  اســت و پس از آن 
مسئولیت سرپرســتی و تربیت پســر خواهرش با 
اوســت. حالا آیدین به ســن نوجوانی رسیده و او 
خود را در تربیت او ناتوان می بیند و با این حال به 
شدت به او علاقه مند اســت. از سوی دیگر رابطه 
او با دوست قدیمی اش به نام یحیی دچار چالش 
شــده  اســت. در این میان، حضــور دو خواهر که 
آتابای کار ســاخت ویلا برای پــدر آنها را به عهده 
دارد، شــرایط تازه ای را رقم می زند و او به ســیما 
دختر بزرگ خانواده علاقه مند می شود اما در بیان 
این علاقه به او تردید دارد و ســرانجام این عشــق 

هم نافرجام می ماند.

آغاز اجرای
 «بانوی محبوب من»

اجــرای نمایــش «بانــوی محبــوب مــن» به  �
نویســندگی آلن جی لرنر و کارگردانی گلاب آدینه 
طی برگزاری یک مراسم نمادین افتتاحیه با حضور 
فاطمه معتمدآریا و استقبال قابل توجه مخاطبان 

در تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر آغاز شد.
گلاب آدینه کارگــردان نمایش «بانوی محبوب 
من» در ابتــدای این برنامه گفت: بســیار مفتخرم 
کــه فاطمه معتمدآریا به عنــوان یکی از بازیگران 
درجه یک و ممتاز کشــورمان شــروع کننده فرمان 
نمایش «بانوی محبوب مــن» در تالار اصلی تئاتر 

شهر است.
او افــزود: تئاتــر مــا از دوران عجیــب کرونا با 
مشــقت بسیار تمرین شــد تا امروز پیش روی نگاه 
شــما مخاطبان عزیز تئاتر قــرار گیرد، جالب اینکه 
کمتر کســی فکر می کرد این نمایش در این شرایط 
روی صحنه برود اما این گروه زحمتکش و تلاشگر 
با من همراهی کردنــد و می توانم بگویم که اینها 

قهرمانان من هستند.
فاطمه معتمدآریا بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون 
کشــورمان هم در این مراســم ضمــن قدردانی از 
انتخاب این تئاتر بــرای اجرای در تالار اصلی تئاتر 
شــهر گفت: من دلایــل زیادی بــرای انتخاب این 
نمایش دارم. اولین و مهم ترین دلیل آن شــخص 
گلاب آدینه اســت که همانند نام زیبایش، عطری 
دارد کــه در همــه صحنه ها جاری اســت. دلیل 
بعــدی ام برای حضــور در افتتاحیــه نمایش هم 
دوباره نام گلاب آدینه است چراکه در سال ۱۳۵۸ 
وقتی در همین ســالن نمایش دایره گچی قفقازی 
را کار می کردیــم، خانم آدینــه هنرمند جوانی بود 
که بی دریغ از ما که در ســن و سال کمتری بودیم 
حمایت می کــرد و امتیازات و اشــتباهات را به ما 

می گفت.
ایــن هنرمند بیــان کرد: گلاب آدینــه در همان 
زمان هــم یک هنرمند حرفه ای برخاســته از تئاتر 
دانشــجویی بود که به ما جوان ترهــا که از کانون 
به تئاتر آمده بودیــم همواره راهنمایی های ارزنده 
داشت که بسیار ارزشــمند بود. او همواره حضور 
پرمحبتی داشــت و این مهر از همان سال تاکنون 
در همه جای تئاتر این سرزمین پراکنده است. پس 
من از او بسیار تشکر می کنم که من را قابل دانست 
و برای آیین افتتــاح این نمایش از من دعوت کرد. 
من به خانــم آدینه و گروه اجرائی تبریک می گویم 
و امیدوارم همان گونه که تماشــاگران درجه  یکی 

دارد، نمایش درجه  یکی هم داشته باشد.
معتمدآریــا در بخش پایانی صحبت های خود 
و پیــش از امضای نمادین پوســتر نمایش «بانوی 
محبوب مــن» تصریح کرد: کرونا در این دو ســال 
همه ما را از یکدیگر دور کرد. بنابراین اجرای چنین 
نمایشــی در تالار اصلی تئاتر شــهر نعمت بزرگی 
است که باعث شد برای بهترین اتفاق این روزهای 

جهان یعنی نمایش دور هم جمع شویم.
نمایــش «بانــوی محبوب من» به نویســندگی 
آلن جی لرنــر، کارگردانی گلاب آدینه، تهیه کنندگی 
حمیدرضــا علی نــژاد و نورالدیــن حیدری ماهر به 
عنــوان مجری طــرح و بــازی رضا عمرانــی، نورا 
هاشــمی، جلیــل فرجــاد، امیر غفارمنــش، میلاد 
رمضانی (ورجاوند)، شبیر پرستار، مرتضی امینی تبار، 
گلشــید بحرایی و تعدادی دیگــر از بازیگران جوان 
تئاتر کشــورمان هر روز ســاعت ۱۸ در تالار اصلی 

مجموعه تئاتر شهر به روی صحنه می رود.

زیر آسمان فیروزه اى

نشر خُنیاگر منتشر کرد
«کمانچه  نوازی نوین»

�کتــاب «کمانچه نــوازی نوین» به تألیف ســینا 
علم منتشــر شــد. مؤلف در این کتاب می کوشــد 
کمانچــه را به عنــوان یک ســاز زهی- آرشــه ای 
کامل بشناســاند و شــخصیتی «کششی» برای آن 
بسازد. همچنین مقوله بسیار مهمی را که سال ها 
آهنگ ســازان و نوازندگان با آن درگیر بوده اند حل  
کند: «انتقالی بودن ســاز کمانچه». اشتباه بزرگی 
که موجب سختی در نگارش و نوازندگی می شد، 
نگاه انتقالی به این ســاز بوده که در کتاب با نگاه 
بی طرفانــه به حل این مشــکل پرداخته اســت. 
نوشــتن اِتودها (که با عنوان چالــش آمده اند) و 
دونوازی هایی برای دو کمانچه که جای خالی آن 

حس می شد از دیگر اهداف این کتاب است.
دوم  دفتــر  در  مؤلــف 
فواصل  تحصیــل  بــه 
بــا  ایرانــی  موســیقی 
نــوع  از  تمرین هایــی 
و  قطعــات  و  اتِودهــا 
می پردازد  دو نوازی هــا 
تا تمــام تکنیک هایی را 
کــه در دفتر اول به آنها 
پرداختــه و همچنین در ادامه بــه آنها می پردازد 
رنگ و بوی موســیقی دستگاهی ببخشد. همچنین 
با تجربه تغییر کوک و دلایل ایجاد چنین رویکردی 
مواجه خواهیم شد که از لحاظ رزونانس (تشدید 
صدا) و نحوه انگشــت گذاری های متفاوت دنیای 

تازه ای را فراروی مخاطب می گذارد.

ادامه موفقیت های «قهرمان»
 در جشنواره های بین المللی

اصغر فرهادی برای فیلم «قهرمان» موفق به  �
کســب جایزه بهترین کارگردانی از جوایز سینمایی 
برنــدگان  شــد.   ۲۰۲۱ ســال  در  آسیاپاســیفیک 
چهاردهمین دوره جوایز ســینمایی آسیاپاسیفیک 
اعلام شــد و فیلم «قهرمان» که در چهار شــاخه 
از این جوایز نامزد بود در نهایت موفق به کســب 

جایزه بهترین کارگردانی از این رویداد شد.
«قهرمان» در شــاخه بهترین فیلم، فیلم نامه و 
بهترین بازیگر مرد (امیر جدیدی) نیز نامزد کسب 

جایزه آسیاپاسیفیک بود.
در ســایر بخش ها فیلــم ژاپنی «ماشــین من 
را بران» ســاخته «ریوســوکی هاماگوچی» موفق 
به کســب جایزه بهتریــن فیلم از جوایز ســالانه 
آسیاپاســیفیک شــد و جایزه بزرگ هیئت داوران 
نیز به فیلم «رحانا» ســاخته عبداالله محمد ســاد 
محصول مشترک بنگلادش، قطر و سنگاپور رسید.
«ماشــین من را بــران» علاوه بر کســب جایزه 
بهتریــن فیلم، جایــزه بهترین فیلم نامــه را نیز به 
خود اختصاص داد، جایی که اصغر فرهادی برای 
فیلم «قهرمان» و نسیم احمدپور و شهرام مکری 
نیز بــرای «جنایت بی دقت» از نامزدهای کســب 
جایزه بودند. در شــاخه بهترین فیلم بلند جوانان 
این جوایز که فیلم ســینمایی «وقت جیغ انارها» 
ســاخته گراناز موســوی نیز یکی از نامزدها بود، 
فیلم کره ای «حرکت به جلو» ســاخته «یون دان-

بی» به عنوان برنده انتخاب شد.
همچنین «دماغ یا توطئه ماوریکس» ســاخته 
«آندری کرژانوفســکی» جایزه بهترین مستند بلند 
و «ســابایا» بــه کارگردانی «هوجیر ســیروری» از 
ســوئد نیز جایزه بهترین انیمیشــن ایــن رویداد را 
به خود اختصاص داد. در ســایر بخش ها، جایزه 
بهتریــن بازیگر زن و مرد جشــنواره بــه ترتیب به 
«آزمری هالک بادون» برای فیلم «رحانا» و «مراب 
نینیدزه» برای فیلم روســی «حصر خانگی» اعطا 
شد. فدراســیون بین المللی انجمن تهیه کنندگان 
ســینما (FIAPF) نیــز جایزه خود را به «ســرگی 
ســالیانوف» بــرای دســتاورد قابــل ملاحظه در 
سینمای منطقه آسیاپاسیفیک اعطا کرد. سینمای 
ایــران و ژاپن هر کدام با نامزدی در هفت شــاخه، 
پیشــتاز نامزدهای امســال جوایز آسیاپاســیفیک 
بودند. قهرمان برای نخســتین بــار در ۱۳ جولای 
۲۰۲۱ در جشــنواره فیلــم کن ۲۰۲۱ بــه نمایش 
درآمد و در آنجا مشــترکا با کوپه شماره ۶ ساخته 
یوهو کاسمانن موفق به کسب جایزه بزرگ هیئت 

داوران از جشنواره کن شد.
در این فیلم امیر جدیدی، محسن تنابنده، سحر 
گلدوست، فرشــته صدرعرفایی، احسان گودرزی، 
مریم شاه داعی، علیرضا جهاندیده، فرخ نوربخت، 
محمد عاقبتی، صالح کریمایی و ســارینا فرهادی 

ایفای نقش می کنند.
اصغــر فرهــادی ســاخت فیلم هایــی چون 
«جدایی نادر از سیمین»، «گذشته»، «درباره الی»، 
«رقص در غبــار» و... را در کارنامه هنری اش دارد 
و دو بار اســکار را برای سینمای ایران کسب کرده 
اســت. در فیلم «قهرمــان»، رحیم با بــازی امیر 
جدیدی در واقع قهرمان داستان است که به دلیل 
عدم پرداخت بدهی اش در زندان است. در حالی 
کــه او به مرخصــی می آید، زنی کــه او را خیلی 
دوست دارد، رحیم را متقاعد می کند بدهی اش را 
از محــل کیف پر از پولی که او پیدا کرده، پرداخت 
کند. تصمیم رحیم پیامدهایی را به همراه دارد که 

او را به قهرمان داستان تبدیل می کند.
همچنین این فیلم به عنوان نماینده ســینمای 
ایران برای رقابــت در نودوچهارمیــن دوره جوایز 

اسکار معرفی شد.

سال نوزدهم    شماره 4143 یکشنبه   23 آبان 1400

از  زیادی  زمان  بهناز شــیربانی: 
فیلم  تازه ترین  «قهرمان»،  اکران 
اصغــر فرهادی نمی گــذرد؛ اما 
بی تردید می تــوان آن را یکی از 
سینمای  فیلم های  پربحث ترین 
ایــران و البتــه کارنامــه اصغر 
و  موافقان  دانســت.  فرهــادی 
مخالفان این فیلم، هریک در رد 
یا قبول مضمونی که فرهادی در 
را  کرده، دلایلی  فیلمش تصویر 
اما شاید  بتوان  متذکر می شوند. 
با قطعیت گفت که بســیاری از 
تحلیل ها چندان ارتباطی با نقد 
مفهومی اثر ندارد و چیزی شبیه 
نقد نیســت! اما ایجــاد فضایی 
دوقطبــی پیرامــون اثــر جدید 
قابل  اســت  نکته ای  فرهــادی 
تأمل و بررسی. حسین معززی نیا 
سینمای  صاحب نام  منتقدان  از 
ایــران در گفت وگو با «شــرق» 
صحبت هایــش را درباره چرایی 
دوقطبی  فضــای  ایــن  ایجــاد 
این طور آغاز کــرد: «این فضا از 

نمایش فیلم در جشنواره کن آغاز شد و تا به امروز 
هم به شــکل های مختلف ادامه پیدا کرده است. 
آنچه را تا الان ابراز شــده نمی شــود نظر عمومی 
مخاطبــان فیلــم به معنــی مطلــق کلمه فرض 
کرد. فکر می کنم هنوز جمعیتی به اســم تماشاگر 
عام داریم که مســتقل از این حرف ها به تماشــای 
فیلم ها می نشــیند و ما هنــوز دقیق نمی دانیم که 
ارزیابی آنها چیســت. البته می توان فروش فیلم را 
یکی از نشــانه هایی دانست که براساس آن میزان 
استقبال تماشــاگر عام را می توان محاسبه کرد اما 
این روزها نمی شــود با توجه به شرایط جامعه از 
تحلیل آمار فروش به نتیجه  دقیقی رســید. طبق 
آمار فعلی، «قهرمان»، فروش چشــمگیری ندارد، 
اما این به کارشناســی نیاز دارد. باید کســی که به 
این نوع تحلیل مســلط اســت به مــا بگوید که تا 
چه حــد وضعیت کرونا، شــرایط اقتصادی مردم، 
بی حوصلگــی عمــوم جامعــه، دوربودنشــان از 
تفریحــات دســته جمعی و تمام شــرایط عجیب 
و غریبی که در این دو ســال جامعــه ایران تجربه 
کــرده، بر فــروش فیلم تأثیر داشــته اســت. اینها 
مواردی اســت که بایــد لحاظ شــود. پس بحث 
فروش را می توان مســتقل ارزیابی کرد، اما جدا از 
بحث فــروش، حتما می دانیم که چیزی به اســم 
رضایت عمومی تماشاگر و نوع درگیری اش با فیلم 
هم مهم اســت. می خواهم بگویم لازم است نظر 
تماشــاگرانی که «قهرمان» را دیده اند، از چیزی که 
ما اســمش را نظر منتقدان یا تمام صاحب نظران 
عرصــه فرهنگ و هنر می گذاریم، جدا شــود. پس 
ابتــدا این را جدا کنیم و نگوییم به  طور کلی با یک 
فضای دوقطبی مواجهیم. بگوییم در میان آنها که 
فضایی برای اظهارنظر دارند، اختلافی شکل گرفته 

است».
او ادامــه داد: «حــالا این بخــش دوم هم باید 
کمی کارشناســی شــود، چراکه تصور می کنم این 
روزهــا در اظهارنظرهایمــان همه  چیــز را راحت 
با هــم ترکیب می کنیــم و نتیجه گیــری می کنیم. 
منظورم این اســت که آن نوشته ها و نظرهایی که 
دیده ایم، شــامل چند درصد کســانی می شود که 
واقعــا صاحب نظرند؟ و چند درصد تماشــاگرانی 
که فیلم قهرمان را می بینند، صفحات اینســتاگرام 
ایــن اظهارنظرکننده ها را دنبال می کنند یا در جای 
دیگر، نقدهایشان را می خوانند؟ می خواهم دعوت 
کنم دقیق تر توضیح دهیم وقتی درباره این فضای 
دوقطبی صحبت می کنیم اساســا بــه چه چیزی 

استناد می کنیم؟».
معززی نیا در بخش دیگــری از صحبت هایش 
گفت: «طیفی از منتقدان ســینمایی که ســابقه ای 
طولانــی در نقدنویســی دارند، کجا نظراتشــان را 
بروز می دهند؟ بخش قابل توجهی از آنها شــاید 
هنوز به فیلم «قهرمان» واکنش نشان نداده، شاید 
حوصله نوشــتن ندارند، چون احســاس می کنند 
نوشــتار مکتوب تأثیر قدیم را بر مخاطبان ندارد یا 
شــاید حوصله آمدن در فضــای مجازی را ندارند. 
در این لحظــه میانگین دقیقی نداریــم تا بتوانیم 
بگوییم چنــد نفــر از آدم هایی که فکــر می کنیم 
صاحب نظرند و می توانند حرفی قابل اعتنا درباره 
یک فیلم تازه اکران شــده بر زبان بیاورند، نظراتشان 
را اعــلام کرده اند. تصور نمی کنــم اگر چند نفر در 
توییتر یا اینستاگرام جوی به راه بیندازند، این بتواند 
میانگیــن ارزیابی نقد فیلم در کشــور به حســاب 
بیاید. به ویــژه که حتما باید دقت کــرد مبنای این 
اظهارنظرها سینماســت یا اهــداف دیگری وجود 
دارد. به نظرم باید روی همه  اینها دقت بیشتری به 
خــرج داد تا بتوانیم با اطمینان بگوییم که جامعه 
منتقدان سینمایی کشور نسبت به فیلم «قهرمان» 

چه نظری دارد».
معززی نیا ادامه داد: «حالا اگر قرار است به این 
سؤال پاســخ دهیم که نه لزوما منتقدان سینمایی 
بلکه همان ها که در فضای مجازی فعالیت دارند، 
چرا از زمان حضور «قهرمان» در جشــنواره کن تا 
اکران فعلی در کشــور واکنش هــای منفی دارند، 
پاســخ من این اســت که مــردم ما در ایــن ماه ها 
عصبانی انــد. خشــمگین اند. نمی خواهم وارد این 

بحث شــوم که دلیل این عصبانیت چیست. کم و 
بیش دلایلــش را می دانیم. طبیعتــا مجموعه ای 
از شــرایط سیاســی، اجتماعی و اقتصادی کشــور 
کــه رضایت بخش نیســت و کلافه کننده اســت، 
باعث شــده مــردم دنبــال راهی بــرای اعتراض 
بگردنــد. زمینه علنی کردن این اعتراض در بســتر 
واکنش های اجتماعی مهیا نیســت؛ بنابراین مردم 
دوست دارند کســی به جای خودشــان اعتراض 
کند. دنبــال ســردمداری می گردند کــه اعتراض 
کند. ایــن ســردمدار می تواند گاهی در سیاســت 
بروز پیدا کند، گاهــی در ورزش، گاهی در واکنش 
یک چهره تلویزیونی، گاهــی در یک رمان جدید یا 
فیلمی که ساخته می شود. مردم ترجیح می دهند 
کسی صدای آنها باشد. همین موج است که حالا 
متوجه اصغر فرهادی شــده اســت. کســانی که 

چنین اعتقادی دارند، از اصغر 
فرهــادی می خواهنــد صدای 
آنهــا باشــد. می گوینــد چــرا 
خودمان را در رفتار و فیلم های 
تو نمی بینیم. آغاز این جدل را 
دیدیم  کن  فیلم  در جشــنواره 
مصاحبه هــای  حواشــی  و 
فرهادی. گفتنــد فرهادی چرا 
از تریبونی که در اختیار داشت 
استفاده نکرد تا اعتراض مردم 
خوزستان را منعکس کند. چرا 
به سؤال هایی که از او پرسیده 
می شــد، بــا صراحــت جواب 
نداد. چرا همان جواب هایی را 
نداد که ما دلمان می خواست. 
همین جو اســت که ادامه پیدا 
کرده تا به امروز که بحث های 
دیگــری به بهانــه فیلم پیش 
آمده. عده ای می گویند هنرمند 
را جامعــه اســت کــه تبدیل 
به هنرمند می کنــد و اگر ما از 
فیلم هــای فرهادی اســتقبال 
فرهادی  اصغــر  نمی کردیــم 
این نمی شــد که الان هســت، 
بنابراین بایــد دینش را ادا کند، 
صدای ما باشــد و حرف ما را 
بزند. خب راســتش من درباره 
تک تــک ایــن گزاره هــا تردید 

دارم. فکــر می کنم درمورد هرکــدام از این ادعاها 
می شــود بحث کرد و هرکدام را مورد پرسش قرار 
داد. عقیــده ندارم جامعه اســت که بــه هنرمند 
جایــگاه می دهــد و تصور نمی کنم مــا می توانیم 
برای هنرمنــد تعیین تکلیف کنیم که در هر مقطع 
از تاریخ باید چه ویژگی هایی از خودش بروز بدهد 

و چگونه رفتار کند».
معززی نیــا در پاســخ به این پرســش که طی 
چند ســال  اخیر این را تجربه کرده ایم که اساســا 
اختصاص دادن تریبون رســمی به برخی منتقدان 

باعث شــده تا میــزان تأثیرگذاری آنهــا در بخش 
قابل اعتنایی از افراد جامعه بیشــتر شــود و مسیر 
بدهد و نظر طیف عظیمی از منتقدان را نمایندگی 
کند و در چنین شــرایطی تا چه حد منتقد می تواند 
بــه وظیفه اش درســت عمــل کند؟ گفــت: «این 
نکته مورد اشــاره شــما هم چند وجــه دارد. باید 
دسته بندی های جداگانه ای را در نظر بگیریم. یکی 
از دلایل شــروع این بحث ها، ســؤال مطرح شده از 
سوی خبرنگاری بود که قبلا در نشریات داخلی کار 
می کرد ولی درحال حاضر عضو رسانه ای است که 
مخالف نظام اســت و بدیهی اســت که او وظیفه 
دارد اهداف رســانه متبوعش را دنبال کند. واضح 
است که او قرار نیســت با فیلم فرهادی به عنوان 
یک فیلم برخورد کند بلکه وظیفه دارد به جنبه ای 
از فیلــم «قهرمان» و شــخصیت فرهادی اشــاره 
کند که ربطی بــه مخالفت یا 
با نظــام پیدا خواهد  موافقت 
کــرد. یعنــی  آن چیــزی کــه 
فضای  گذاشــتید  را  اســمش 
دوقطبی موجــود خود به خود 
در ســؤال آن خبرنــگار به یک 
تبدیل شد.  پرســش سیاســی 
به وضوح می خواست فرهادی 
را وادار کند بگوید همراه نظام 
است یا علیه نظام. همین رویه 
بود که در توییتر و اینســتاگرام 
زمینــه  و  کــرد  پیــدا  ادامــه 
بحث های بعدی را هم فراهم 
کــرد. من قصد نــدارم کل این 
جریــان را تحلیل کنم و بگویم 
هر کس چــه رفتــاری کرده و 
آیا درســت بوده یا غلــط،  اما 
گمان می کنم یک نکته بســیار 
واضح و قطعی اســت: اســم 
این نــوع ورود بــه بحث، نقد 
فیلم نیســت. به چنین فضایی 
به  واکنش منتقدان  نمی گویند 
فیلم «قهرمــان». این ماجرای 
دیگری است. خیلی ها دل شان 
می خواهــد در فضای مجازی 
ادامــه دهند.  را  رویــه  همین 
خب ادامه دهنــد اما در هیچ 
جای دنیــا به چنیــن مباحثی 

نمی گویند نقد فیلم».
او در بخــش دیگــری از صحبت هایش گفت: 
«اما بخش دیگری از سؤالی که شما مطرح کردید 
به شــرایط امروز نقد فیلم در کشــور بازمی گردد. 
بدون تردید نقد فیلم، امروز، یکی از متشــتت ترین 
و عجیب وغریب تریــن دوره  هایش را در کشــور ما 
می گذرانــد. من مشــکلی با اظهارنظــر در فضای 
مجازی ندارم. اما ســؤال اساســی این است که آیا 
مخاطب امروز تفاوت یکی مثل آقای فراســتی را 
که نقد تلویزیونی می کند، با کسی که چند خط در 

اینستاگرام می نویسد یا کسی که 
در یک مجله تخصصی نقد بلند 
می نویســد با کســی که در یک 
کتــاب نقد تحلیلی می نویســد، 
می داند؟ آیا همه آنها که امروز 
منتقد نامیده می شــوند، مدیوم 
آیا  می شناســند؟  را  خودشــان 
پلتفرم های  از  ما  اســتفاده  نوع 
مختلــف در اســتاندارد جهانی 
پذیرفتــه شــده اســت؟ کاربــر 
فارســی زبان، ماهیت اینستاگرام 
را دفرمــه کــرده، بــه چیــزی 
تبدیلــش کرده که در هیچ جای 
دنیا چنین ســر و شــکلی ندارد. 
کجای دنیا از اینســتاگرام چنین 
تصویر  می شــود؟  اســتفاده ای 
هیــچ ارتباطی با متــن ندارد، از 
کپشن نویســی  فضای  حداکثــر 
اســتفاده می شــود و باقی متن 
در کامنت ها گذاشــته می شود! 
ما داریــم در اینســتاگرام مقاله 
می نویسیم! چرا؟ چون به  دلیل 
اینستاگرام  از  فیلترینگ  شــرایط 
استفاده ای می کنیم که اصلا برای این کار طراحی 
نشده است. مخاطب عضو این صفحات می شود، 
فکــر می کند چیزی کــه در این صفحات منتشــر 
می شود، اســمش نقد فیلم است. به همین دلیل 
می گویــم الان اگــر بخواهیم نظــر صاحب  نظران 
ســینمایی کشور در مورد «قهرمان» را بدانیم، ابتدا 
باید از خودمان بپرســیم به کجــا رجوع می کنیم؟ 

نظر چه کسی را ملاک می گیریم».
او صحبت هایش را این طور ادامه داد: «به  نظرم 
کل برنامه های تلویزیونی که در این چهار، پنج سال 
درباره سینما تولید شده و به نقد فیلم پرداخته هم 
به شــدت این مرزها را به هم ریخته است. تعاریف 
عوض شــده و مخاطب جوانی که می خواهد نقد 
فیلم بخواند، اصلا بستر یادگرفتن مبانی نقد فیلم 
را پیــدا نمی کند. همان مخاطــب حق دارد اگر در 
مورد فیلم «قهرمان» دچار ســرگردانی شــود که 
بالاخره چه کســی درست می گوید؟ چطور عده ای 
فیلم را شاهکار مطلق می دانند و عده ای معتقدند 
که فیلم واجد هیچ ارزشی نیست؟ ملاک ها چیست 
و دعوا بر سر چیست؟ تا وقتی که معیارها در اداره 
بخش رسانه ای کشورمان این قدر مغشوش است، 
تا وقتی که فیلترینگ اپلیکشــن هایی مثل تلگرام و 
فیس بوک که متن محورتر هســتند، آدم ها را سوق 
می دهــد به اینســتاگرام که عکس محور اســت و 
همه  چیــز دفرمه می شــود، ایــن درهم بودن ها، 
طبیعتــا تأثیری روی مخاطب می گــذارد که اصلا 
چه می بیند و می خواند. در این شــرایط آســیب ها 

تشدید می شود».
او در پاسخ به این پرسش که تا چه حد حواشی 
به وجودآمده، ناشی از اکران فیلمی پس از مدت ها 
بی رونقی ســینماها اســت و تا چه حد به ماهیت 
وجــودی آثــار فرهــادی ارتبــاط دارد؟ گفت: «با 
درنظرگرفتــن وضع و حال عمومــی فرهنگ وهنر 
در کشــور ما هیچ عجیب نیســت که «دینامیت» 
بیشــتر از «قهرمان» بفروشــد. با وضعیت فعلی، 
بــا تیراژ امروز کتاب و نشــریات، با فشــارهایی که 
متوجه طبقه متوسط شده، با تلاش هایی که برای 
نابودی فرهنگ و هنر به خرج داده اند و می دهند، 
وضعیت عادی همین است که «مطرب»، «هزارپا» 
،«رحمان ۱۴۰۰» و... بیش از «قهرمان» بفروشــند. 
برای من تعجبــی ندارد. اما فیلــم فرهادی البته 
در هر صورت باید به اندازه قابل قبولی بفروشــد. 
«قهرمان» فیلمی است که پتانسیل جذب مخاطب 
را دارد. می تواند برای تماشــاگر عادی تأمل برانگیز 
باشد، حتی بخواهد چند بار آن را ببیند. این فضایی 
کــه در موردش حــرف زدیم هــم نمی تواند مانع 
حضور تماشاگر عام شــود، چراکه تماشاگر عادی 
لزومــا مخاطب این بحث ها نیســت. این هیاهوها 
نمی تواند باعث شــود آنها از سینمارفتن منصرف 
شــوند. فکر می کنــم مخاطب عام فــارغ از فیلم 
«قهرمان» ارتباطش را با اصغر فرهادی از دســت 
نداده اســت. فرهادی چهره ای اســت جهانی که 
در کنار عباس کیارســتمی مهم ترین سینماگر ما در 
دهه های اخیر محســوب می شود. بردن دو جایزه 
اســکار و باقی افتخاراتش را جامعه به یاد سپرده 
است. بخشی از مخاطب از این جهت رابطه اش با 
فرهادی برقرار است. اما گذشته از این، از دیدگاهی 
کاملا ســینمایی من خــود «قهرمــان» را فیلمی 
نمی بینم که پتاســیل این را داشته باشد که در نظر 
عموم مــردم موفقیتی در اندازه «دربــاره الی» یا 
«جدایی نادر از ســیمین» داشته باشد. یک دلیلش 
به کیفیت ساختاری فیلم مربوط است، یک بخش 
دیگر به ترکیب بازیگرانش، دلیل مهم تر هم شاید 
این باشــد که بخش عمده تماشاگر سینمارو امروز 
ما طبقه متوسط شهری است. «چهارشنبه سوری»، 
«دربــاره الی» و«جدایــی نادر از ســیمین» درباره  
مسائل طبقه متوسط شــهری بود. دغدغه همان 
روز ایــن بخــش از جامعه بود. «فروشــنده» هم 
همین طــور. ولی «قهرمان» آن پتانســیل را ندارد. 
نمی تواند برای طیف عظیمی از مخاطب سینمارو 
امروز آن جذابیت را ایجاد کند؛ بنابراین فروختن و 
نفروختنش فقط به فضایی که ایجاد شــده مربوط 

نیست».

گفت وگو با حسین معززی نیا درباره حواشی این  روزهای فیلم «قهرمان»

موجی که متوجه اصغر فرهادی شده است

طیفی از منتقدان سینمایی که 
سابقه ای طولانی در نقدنویسی 

دارند، کجا نظراتشان را بروز 
می دهند؟ بخش قابل توجهی از 

آنها شاید هنوز به فیلم «قهرمان» 
واکنش نشان نداده، شاید حوصله 

نوشتن ندارند، چون احساس 
می کنند نوشتار مکتوب تأثیر قدیم را 

بر مخاطبان ندارد یا شاید حوصله 
آمدن در فضای مجازی را ندارند. در 
این لحظه میانگین دقیقی نداریم تا 
بتوانیم بگوییم چند نفر از آدم هایی 

که فکر می کنیم صاحب نظرند و 
می توانند حرفی قابل اعتنا درباره 
یک فیلم تازه  اکران شده بر زبان 

بیاورند، نظراتشان را اعلام کرده اند 


